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A 

CUVANTAREA 
DOMNULUI PROFESOR DR. 1. VINTILESCU 

DECANUL fACULTĂŢII DE FARMACIE 

Doamnelor şi Domnilor, 

Facultatea de farmacie îşi îndeplineşte o veche dorinţă Şl o 

datorie de recunoştinţă luând hotărârea de a decerne D-lui Profesor 

Ştefan Minovici titlul de (<Doctor honoris causa» în semn de amin

tire nepieritoare pentru . înfiinţarea acestei Facultăţi şi ca Omagiu 

pentru activitatea neîntreruptă ce a depus în Invăţământul farma

ceutic şi în domeniul ştiinţelor farmaceutice în general. 

V'am invitat la această şedinţă pentru a vă împărtăşi sentimen

tele înalte pe care Facultatea noastră le păstrează D-lui Profesor 

Ştefan Minovici şi pentru a vă arăta :endinţele învăţământului nostru 

drept rezultat al activităţii Domniei-Sale. 

Primul meu cuvânt ~e adresează Domniilor-Voastre, mulţumin

du-vă pentru atenţiunea binevoitoare ce ne arătaţi, participând la 

această şedinţă festivă; mulţumim D-lni Rector al Universităţii, 

Ac_eastă festivitate a avut loc in ziua de 28 Februarie 1932 în localul Universi

tăţii la care au asistat D-nul Prof. Kiriţescu reprezentantul Ministerului Instruc

ţiunii Publice şi Cultelor, Profesori Universitari, farmacişti, studenţi şi un numeros 

public. 



Prof. Dr. ŞTEFAN MINOVICI 
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D-1 Prim-Ministru N. Iorga, care, lipsind din Capitală, ne adresează 

următoarea scrisoare cu care ne face cinste: 

Domnule Decan, 

1\Teputând ji personal de faţă la sărbiitorirea umri iubit coleg, a 

cărui operă înseamnă devotate silinţi de o via(ă, vă rog a-i arii/a cât 

preţuesc hmga şi sporm"ca lui activitate. 

Pn'miţi, vă rog Domnule Decau, astgurarca celor mai bune 

sentimente. 
N. Iorga 

Doamnelm· şi Domnilm·, 

Pentru conferirea titlului de Doctor, Facultatea obligă pe can

didat să susţină o teză şi să-şi arate activitatea. 

Pentru titlul de Doctor ltonoris caus a, rol urile se schimbă Şl 

Facultatea este aceia care, la rândul său, trebue să-şi susţină moti

vele pentru care oferă acest omagm. 

Deaceea vă rog să-mi permiteţi a mă adresa D-lui Profesor 

Minovici pentru susţinerea tezei Facultăţii. 

Scumpe Maestre, 

Motivarea hotărârii Facultăţii se bazează pe însăşi activitatea 

Domniei-Voastre şi sunt fericit că această plăcută sarcină îmi revine 

mie, care, ca elev şi colaborator, am fost martor al acestei activităţi. 

Simt însă nevoia de a face apel mai dinainte la toată indnlgenţa, 

fiindcă sunt convins că, chiar cu riscul de a atinge modestia Domniei

Voastre, nu voi putea pune în adevărata sa lumină rodnica activitate 

ce aţi depus timp de 35 de ani şi prin care aţi creiat o epocă nouă 

în istoria învăţământnlui farmaceutic din ţara noastră. 
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In expunerea mea, voi reaminti starea învăţământului farma

ceutic din România înainte de 1897, dată la care a avut fericirea 

să-i deveniţi Profesor, şi voi arăta ce a devenit apoi prin activitatea 

Domniei-Vostre şi prin impulsul ce i-aţi dat. In fine, trecând astfel 

în revistă evoluţia acestui învăţământ, vom privi un moment starea 

sa prezentă, urmare firească a îndrumărilor ce i-aţi dat. 

Scumpe kfaestre, 

Cunoaşteţi mai bine decât noi evoluţia învăţământului nostru 

farmaceutic, înfiinţat odată cu cel medical de către Carol Davzla. 

Iau totuşi libertatea de a scoate din umbra trecutului câteva 

fapte demne de atenţia noastră, referitoare la începuturile acestui 

învăţământ şi la modul cum a fost conceput de Davila, căci acest 

mare fiu adoptiv al României a avut concepţii bine precizate cu 

privire la învăţământul farmaceutic dar care, în biografiile făcute 

exclusiv de medici, se pierd îu massa enormă de înfăptuiri pe 

terenul medical. 

Davila, sosit în ţară în anul 1853, Martie 13, ia conducerea 

spitalului oştirei şi înainte de a se ocupa de vre-o şcoală, el orga

nizează o Farmacie a Spitalului (1). După doi ani, în r855, înfiinţează 

Şcoala de mică chirurgie; în r856, înfiinţează şi învăţământul 

farmaceutic şi împreună cu HoJiman, directorul grădinelor publice 

ale statului, face studiile şi planurile pentru aşezarea grădinei botanice 

şi încredinţează acestuia erborizaţia cu elevii, iar într'un raport al 

său arată nevoia înfiinţării acestei grădini pentru instruirea elevilor 

şi pentru cultivarea plantelor medicinale cu care să se aprovizioneze 

farmaciile. 

(1) Dr. D. Gr.:ccsctt. Schiţare din vieţa şi activitatea Generalului Doctor Carol 
Davila. Bucureşti. 1903. 
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Abia în r857 apare regulamentul Şcoalei sale pe care o 

numeşte nu numai Şcoală de medicină, ci Şcoala 1111(ională de mediciuă 

şi jârmacie. 

Programa de studii a acestei şcoale este oglinda concepţiilor 

lui Davila. Astfel, pentru farmacişti, în această programă, pe lângă 

acele materii care erau continuarea studiilor licP.ale, limba latin ă, 

limba franceză, etc., - căci elevii erau primiţi cn patru clase de 

liceu, - pe lângă acele ştiinţe naturale şi fizico-chimice, pe lângă 

Farmacologie şi Farmacognosie, Toxicologie, erborizaţie etc., Daz•/la 

mai prevede «Exerciţii de chimie asupra Ja~~!Ji'caţiei ahmeJlfc!or şi 

medz'camenlelor şi în fine, fapt surprinzător, prevede în program şi 

Chimia agricolă şi industrială 1 

Vă veţi întreba de sigur, ca ŞI nune, care motive să fi deter

minat pe Davila să conceapă astfel învăţământul nostru farmaceutic? 

Davila a venit ca medic în ţara noastră, dar înainte de a 

începe studiile medicale el începuse Farmacia şi făcuse deci acel 

stagiu. de practică farmaceutică. Numai acela care a făcut acest 

stagiu de practică farmaceutică, de cel puţin trei ani pe acele vre

muri, îşi poate da mai bine seama de influenţa considerabilă pe 

care o are asupra unui spirit pătrunzător. Acest stagiu a influenţat, 

fără îndoială, aplicaţiile lui Davi!a către chimie ca şi concepţiile 

viitoare, intenţiile şi îndrumările pe care el a voit dela început să 

le dea învăţământului nostru, iar acel medicament popular în ţara 

noastră «picăturile lui Davifa» apar ca o reminiscenţă pioasă a acestui 

stagiu de practică a lui Davila. 

Prin acele «exerciţii de chimie asupra Jalsificaţii alimentelor şt 

medicamentelor" şi prin aceea <chimie agn'colă şi industrială>> prevăzute 

în program, Davi]a voia să formeze aci chimiştii români şi prin Far

macie a voit să vadă în ţară românească naşten·a diverselor industrii. 
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Acestea însă se petreceau acum 70 de ani, la I 862, iar acel 

pnm program a lui Davi!a apare azi, în starea înfloritoare a facul

tăţilor noastre de ştiinţe, ca o poveste a trecutului îndepărtat 

Davi!a desigur că nu putea concepe altfel acest învăţământ, el 

care a trăit în epoca cea mai glorioasă a Farmacii, el care fu con

timporanul Farmaciştilor Courtois descoperitorul iodului, al farma

cistului Bal/ard descoperitorul bromului, al farmaciştilor Pe!!etier şi 

Cavenlou descoperitorii chininei, al farmaciştilor deveniţi profesori 

de chimie Dumas, Liebig, Davy, vVierlz şi atâţia alţi iluştri natu

ralişti şi chimişti cari diu visurile alchimiei făcură să nască chimia 

modernă. 

Este dureros pentru ţara noastră că nu s'a persistat în con

cepţiile lui Davi!a căci s'ar fi dat putinţa învăţământului farmaceutic 

şi farmaciştilor să aducă ţării noastre serviciile pe care Farmacia 

le-a adus în alte ţări, unde marile industrii de azi au fost la origină 

modeste farmacii. 

In această privinţă cred folositor să reamintesc cuvintele lui 

Dumas, fost farmacist la Geneva şi apoi profesor de chimie la Sor

bona şi la Facultatea de Medicină din Paris, cuvinte pe care le 

spunea în elogiul pe care îl făcea lui Bal/ard la Institutul Franţei 

unde fuseseră colegi. 

«Ştiinţele farmaceutice sunt cea mai bună şcoală pentru un spirit 

pătrunzător. Ele se ocupă cu studiul produselor ce provin din minerale, 

dhz plante şi animale. Ele ne învaţă să privim deaproape rezultatele 

acţiunii lor reciproce şi a pune în serviciul apărării vieţii omului toate 

mifloace!e de care dispunem. Farmacia este aceia care a opus secole 

dearâ11dul spiritul sătt practic speculaţimzilor ştii1lţifice; ea a împrăştiat 

visurile alchimiei, a prezzdat la naşterea chimiei moderne şi a dat im

pulsul atâtor ştiinţe. Cele mai modeste laboratoare ale sale sunt adeseori 
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martorii unor meditaţii soldare şi jecunde asupra le,~i!or uaturu şt 

decăderea sa nu ar fi' decât -în detrimentul ştiinţei şi al (ăni» . 

Reamintesc aceste concepţii Scumpe Maestre, fiindcă ele au 

călăuzit şi activitatea Domniei-Voastre, şi le-aţi manifestat în diverse 

publicaţii. Dar dacă ele au prezidat la înfiinţarea învăţământului 

nostru, urmaşii imediaţi ai lui Da·uila le-au dat uitării. 

II 

In r86g, Invăţământul medical devine Facultate de mediciuă 

tar învăţământul farmaceutic o anexă a acestei Facultăţi, cu titlul de 

Şcoală superioară de farmacie. Dela această dată şi până la r 89 7, timp 

de aproape 30 de ani, învăţământul nostru a îndurat o vitregie 

pe care nu o merita, iar interesul pe care sora mai mare, medicina, 

i-1 purta, s'a mărginit la un moment dat mai mult la importanţa 

diurnei pe care o încasa Decanul Facultăţii de medicină de atunci 

care era de drept directorul şcoalei. 

La o singură epocă s'a mai îndrept:; t o pnv1re binevoitoare 

către acest învăţământ, la I 893, când Doctorul Felix, demn succesor 

al lui Davi!a, prin legea sanitară de atunci, înfiinţează o Catedră 

de chimia şi analiza alimentelor şi băuturilor. Aceasta, după cum 

spune articolul din lege, «pentne ca .farmadştii din toate comunele să 

poată servi ca experţi în mat~n'e de .falşificaţie a alimentelor şi băuturilor». 

Era o ridicare în rang a acelor Exerct/ii de chimie asuprafalşi

ficaţii ali'mentelor şi medicamentelor înscrise în program de Davila. 

Regăsim cu această ocazie acea dorinţă a lui Davila de a forma 

chimiştii români prin învăţământul farmaceutic, -şi Doctorul Felix 

reflectează concepţiile lui Davila, prin cuvintele următoare, pe care 
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le spunea la cursul său de igienă, urmat în comun de studenţii 

farmacişti şi medicinişti şi al cărui auditor am fost eu însu-mi: 

«Facultăţi!e noastre predau elevilor fie ştiinţe naturale, fie ştiinţe fizico

chimice ori pur medicale. Intr un singur învăţământ însă găsim reu11ile 

la lt1l loc toale aceste şft'iuţe, - în învăţământul farmaceutic şi numai 

aci. Farmacistul î1waţă as(/el ce sunt medicamentele, alimentele şi otrăvurile, 

ad1că substanţele de care omul se serveşte pentru întreţinerea vieţii şi 

menţinerea săuătăţii şi pe care chimistul le întâlneşte în analizele sale 

şi prin acest înzJăţământ dorim să _formăm clzziJU:rtii noştri sanitan·». 

Cu toate acestea nici nn alt ajutor nu se da acestui învăţământ 

Şcoala a fost complet neglijată şi lupta cu mizeria în care era 

forţată să trăiască. 

III 

In r897, succedând Profesorului Radiau, aţi ocupat catedra de 

Chimie analitică de la acea şcoală superioară de Farmacie, în urma 

unui concurs cum azi nu se mai vede, cu trei probe scrise, de chimie 

generală, chimie organică şi chimie analitică; trei probe orale, de 

chimie generală, de analiză cantitativă şi de analiză organică; 

din patru probe practice, - o analiză calitativă pe cale uscată, alta 

pe cale umedă, o a treia de analiză minerală cantitativă şi a patra 

de analiză organică elementară! 

Este surprinzător faptul că pe vremea aceea se cereau atâtea 

probe scrise, practice şi orale -zece în total - pentru acea şcoală 

de Farmacie, pe când, pe.ntru a deveni Profesor la Facultatea de 

ştiinţe se cereau, la aceiaşi epocă, numai trei probe, două orale şi 

una practică. 

Era oare importanţa extraordinară a acestei şcoale în învăţă-
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mântui nostru, ceea ce nu apare, era importanţa chimiei analitice 

mai mare decât a celorlalte ştiinţe, ori era vre o intenţie de a sugruma 

un candidat?!. Domnia-Voastră care aţi suportat acea grea încercare, 

puteţi singur judeca rignrozitatea examenului ce aţi depus. 

IV 

Pe z1ua de 1 Februarie 1897 aţi fost numit Profesor. Eraţi 

venit de curând în ţară şi, dată fiind activitatea C'e aţi desfăşurat 

ulterior, ne putem imagina uşor de ce sentimente eraţi animat, ce 

dor de muncă pentru învăţământ şi pentru progresul ştiinţific vă 

însufleţia. 

V'aţi isbit dela început de un contrast dureros. 

Desciudeaţi din Laboratorul marelui Emil Ft"scher din Berlin, 

unde luaseţi Doctoratul în chimie, în şopronul din Str. Scaune, 

unde se afla o imagine de Laborator, Laboratorul de Chimie anali

tică, anexat şi el Institutului de chimie al Ministerului de Interne, 

dirijat de D-rnl Bernad. 

Situaţia era de sigur insuportabilă căci lucrările practice ale 

stndenţilor, care constituiau primul punct al programului Dvs., eran 

imposibile. 

Aţi fost nevoit să începeţi o muncă nouă, o cheltuială de 

energie care putea fi întrebuinţată mai cu folos, aţi cerşit chiar' 

Ia autorităţi, concursul necesar pentru a avea un laborator. V'aţi 

mutat în Str. Brezoianu, împreună cu alte laboratoare dar tot în 

nişte remize amenajate. Aţi reuşit apoi să închiriaţi un local mai 

convenabil şi v'aţi mutat în Str. Sf. Spiridon unde eu însu-mi am 

făcut lucrările practice de chimie analitică, dar aţi fost deplasat şi 
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de aci în Str. Apollon, actuala Str. 1-fa;dcu, în fosta sală de disecţie 

a Facultăţii de medicină şi în vecinătatea Institutului de Chimie; 

dar iarăşi în curând v'aţi mutat într'unul din pavilioanele şcoalei 

veterinare şi în fine v'aţi mutat în B-dul Carol 32 în localul unei 

şcoale primare, unde se află şi azi. 

Se pare că o fatalitate vă împiedica să lucraţi! Dacă Maestrul 

Vostru Emil Fisc!ter ar fi cunoscut de aproape aceste reinstalări de 

laborator, cinci la număr, în timp de mai puţin de zece ani, dânsul 

cunoscând dorinţa Dvs. de a 1 uera, ar fi calificat fără îndoială de 

eroică această stăruinţă, căci este de sigur eroic a lucra, totuşi, în 

astfel de condiţiuni. 

Dar se vede că aceasta este ursita realizatorilor in ţara noastră 

şt a Domniei-Voastre în special, căci chiar în prezent depuneţi o 

energie incomparabilă pentru a !Săvârşi clădirea lnstifutului Chimic 

Universitar, prin care nu faceţi decât să aduceţi servicii ţării şi 

totuşi vă loviţi de imposibilităţi. 

N n ştiu ce explicaţii şi-ar putea da un străin, om de ştiinţă, 

asupra acestei situaţii din ţara noastră; noi ne mărgmtm a pune 

aceste imposibilităţi pe seama greutăţilor pe care le are Statul, dar 

un fapt apare incontestabil din toate sbuciumările noastre şi pe care 

Domnia-Voastră l-aţi pus în evidenţă prin persistenţa nestrămutată 

şi anume: dorinţa de a forma un învăţământ ştiinţific temeinic, 

pentru a fi folositor ţării, afirmând cu toată tăria că ori ce chel

tuială, ori cât de mare şi în vremuri oricât de grele, făcută pentru 

învăţământ, constituesc cel mai bun şi cel mai productiv plasament 

pentru un Stat 
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V 

Scumpe Maestre, 

Cu înfiinţarea lucrărilor practice de chimie analitică şi aplicarea 

lor metodică aţi pus bazele ştiinţifice ale învăţământulu i nostru 

farmaceutic. Aceste lucrări practice de chimie anali6că constituesc 

şi azi baza acestui învăţământ, căci mai toate ştiinţele farmaceutice 

sunt o întinsă aplicare a chimiei analitice cu diverse variante. 

Fără a da răgaz timpului, aţi început imediat şi aţi stăruit 

din toate puterile să refaceţi regulamentul şi programul acestui 

învăţământ, căci aşa cum erau întocmite nu mai corespundeau rit

mului vremii şi erau chiar o piedică pentru propăşirea şcoalei. 

Aţi încorporat acea veche şcoală în Facultatea de Medicină. 

Continuând organizarea învăţământului, Domnia-Voastră aţi 

reînfiinţat conferinţe şi lucrări practice de toxicologie; Domnia

Voastră aţi înfiinţat conferinţe şi 1 ucrări practice de chimie bio

logică, iar mai târziu aţi putut să le prevedeţi în bugetul Statului. 

In acelaşi timp, aţi cheltuit şi muncă şi avere pentru a tipări şi a 

pune la dispoziţia studenţilor manuale de chimie, de analiza calita

tivă, de analiza cantitaHvă, de chimie toxicologică, de chimie bio

logică. 

Aţi introdus doctoratul în farmacie şi aţi format un număr 

însemnat de doctori. Tezele de doctorat, ale elevilor domniei voastre, 

cu subiecte de chimie aplicată la higienă, la analiza minerală, la 

sinteza organică, la biologie şi publicate în revistele străine, nu pot 

fi considerate mai prejos de lucrările similare din străinătate. 
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Cu toată vitregia vremurilor în care aţi lucrat - la care nu 

mă pot abţine să adaug ~i invidia unor oameni -- aţi continuat 

1 ucrul cu tenacitate. Aţi chemat la viaţa ~tiinţifică farmaci~tii ro

mâni; aţi înfiinţat o Asociaţie ştiinţifică a farmact;~tilor din România 

şi aţi condus Buletinul ştiinţific al acestei Asociaţii şi aţi dat prin 

aceasta nn impuls considerabil propăşirii ştiinţelor farmaceutice în 

R omânia. Aţi continuat apoi ani îndelungaţi cu publicarea Bttle

timt!ui de chimie aplicata, la care colaboram toţi acei cari ne îm

părtăşam din elanul activităţii Domniei-Voastre şi în acelaşi La

borator de chimie analitică aţi constituit, în fine, cu acei ce v'au 

înţeles, cu farmacişti şi chimişti, în r 9 I 9, Societatea de chimie din 

România, împreună cu Buletinul de chimie al acestei Societăţi, Socie

tate, care az1 e un orgamsm oficial al ţării ~i ocupă cu demnitate 

un loc de cinste în concertul Societăţilor similare streine în marea 

Uniune internaţională a chimiei şi în mişcarea ştiinţifică mondială 

spre profitul moral al României. 

In numele acestei Societăţi de chimie aţi invitat chimiştii 

streini în ţara noastră şi s'au întrunit la Bucureşti în 1925 în 

Conferinţa internaţională, cu care ocazie ţara noastră a câştigat stima 

savanţilor cari ne-au vizitat. 

Dacă aruncaţi o privire retrospectivă, vă veţi întreba cu n01, 

cum a fost cu putinţă să se desfăşoare această activitate în condi

ţhmi atât de grele şi într'un laborator fantomă, necontenit pe cale 

de a se muta. Explicaţia nu o găsim decât în acel suflet pe care 

l'aţi pus în tot ceia ce aţi întreprins) suflet zidit pe un i:lealism 

pur din care radiau numai bunătatea, corectitudinea şi activitatea, 

cu puternica convingere că numai cu aceste calităţi se pot învinge 

ori ce greutăţi şi că numai pe ele se poate întemeia o şcoală. 
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VI 

Imi veţi permite, Scumpe Jlfaeslre, să opresc câte-va momente 

amintirile asupra unora dintre aceste înfăptuiri , care nu pot fi 

trecute cu vederea ci, din contră, trebuesc scoase cât mai mult îu 

relief, căci constituesc afirmările ce aţi dat existenţei şti inţifice a 

Farmaciei. 

Aţi aplicat pe o scară întinsă chimia analitică în diverse c1i

recţiuni Şl printre acestea în Toxicologie. La Institutul lVIedico

lega1, am avut onoarea a fi mai întâi ajutorul Domniei-Voastre 

apoi succesorul, în locul de Chimist Legist pe lângă Tribunale. 

Problemele dintre cele mai complexe, puse de Justiţi e , v'au 

format convingerea că o deslegare mai luminată a lor, mai u t i l ă 

justiţiei şi ştiinţei, trebue să fie făcută de un chimist care să fie în 

acelaşi timp şi farmacist. S'ar părea o exagerare această afirmaţie, 

care ar avea nevoe de dovezi. Aceste dovezi sunt nenumăratele 

amestecuri de medicamente, sunt otrăvurile subt diverse forme far

maceutice care constituesc câmpul de experienţă al chimistului legist 

şi numai acela care s'a găsit în faţa unor asemenea preparaţiuni, 

complexe poate judeca până la ce punct este necesar să fii şi far

macist pentru a face chimie legală. 

Cn aceste intenţii aţi dat impulsul chimiei toxicologice în învă

ţământul farmaceutic. Tot în domeniul chimiei legale aţi pus o 

pasionată stăruinţă în descifrarea problemelor puse de justiţie cu 

privire la petele de sânge şi aţi mers în Germania pe compt propriu 

în laboratorul prietenului D-voastre Dr. Ulenhul pentn1 a experi

menta metoda propusă de acest autor, care-i permitea să afirme dacă 

urmele de sânge dintr'o pată, de pe obiectele din jurul unei cnme, 
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erau sau nu făcute cu sânge de om. Aţi afirmat cel dintâi în ţară 

rigurozitatea acestui examen, cu atâta convingere în cât ceilalţi 

experţi cât şi Tribunalele câştigaseră la rândul lor convingerea 

deplină în coucluziuuile pe care adesea le-am semnat împreună, iar 

judecătorii noştri, minunaţi de serviciile imense pe care chimia le 

aducea justiţiei, începuseră chiar să ne întrebe dacă sângele de om. 

din pete, nu provine de la individul X sau Y, trimiţând în acelaş 

timp la analiză şi din sângele acestora!. 

Reamintesc acele vremuri scumpe Domniei-Voastre, ca şt mte, 

fiindcă acolo, la acea dată, în laboratorul din podul Morgei oraşului, 

timp ele r 5 ani, aţi lăsat fără îndoială şi o parte din sănătatea 

Domniei-VoastrE', sacrificiu închinat, de o parte unor lucrări de cea 

mai mare răspundere, iar de alta pasiunei ştiinţei ce profesaţi. Cu 

toate că acele organe cadaverice asupra cărora trebuia să lucrăm, 

erau aşa de puţin atracţioase, era totuşi ceva care ne chema neîn

cetat la morga oraşului, era munca neobosită a unui alt realizator 

de rasă, sursă de enegie, de imbold la lucrul ştiinţific, ale Directorului 

acelui Institut, el însuşi farmacist, fratele D-voastră mai mare, care 

ca şi D-voastră a trebuit să cerşească toată viaţa sa fiecare cărămidă 

care constitue azi Institutul J1fedico Legal, care-i poartă n urnele, de 

reputaţie mondială şi care face cinste ţării noastre. 

Extinzând aplicaţiile chimiei analitice, aţi căutat să daţi un 

reazim ştiinţific problemelor puse de justiţie Gm/ologid şi aţi reuşit 

prin numeroasele expertize şi publicaţii asupra falşurilor în scripte, 

să arătaţi Justiţiei că Grafologia nu este o ghicitoare şi că conclu

ziile expertului trebue să fie rezultat al experienţelor şi observa

ţiunilor ştiinţifice. 

O altă înfăpttiire pentru care vă datorăm o recunoştinţă deo

sebită este aceia de a fi introdus în învăţământul nostru chimia 
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biologică. Fără îndoială că puţini oameni de ştiinţă au putut prevedea 

acum 25 de ani importanţa şi desvoltarea pe care o va lua chimia 

biologică. Printre aceştia, din fericire pentru învăţămânrul nostru, 

aţi fost şi Dvs. Pe de o parte un număr considerabil dintre medi. 

camentele de azi sunt diverse produse biologice, iar pe de altă parte 

înţelegem ca farmacistul să fie la dispoziţia medicului şi bolnavului, 

atât cu medicamentele sale cât şi cu analizele de lichide patologice, 

pentru a uşura stabilirea diagnosticului, şi aceasta mai ales în cen

trele unde nu se află laboratoare organizate şi unde un chimist 

pur nu ar putea trăi cu laboratorul său numai din asemenea 

analize. 

In laboratorul de chimie analitică se făceau analize biologice 

încă de prin 1900, iar în domeniul chimiei biologice Domnia

Voastră aţi început cercetări personale pe la aceiaşi epocă, controlând 

mai întâi cercetările lui Tudic!t.um asupra compoziţiei creerului şi 

aţi continuat apoi cercetări personale de cea mai mare însemnătate 

asupra constituţii şi rolului choleslerolului în organism, substanţă care 

v'a atras o binemeritată atenţiune şi asupra căreia aţi făcut şi 

o conferinţă în faţa Societăţii de Chimie biologică din Paris 

în 1927. 

Tot, în Laboratorul de chimie analitică aţi dat impulsul unor 

lucrări şi teze de doctorat în domeniul acestei ramuri a chimiei, 

astfel în cât ea s'a înfrăţit cu celelalte ştiinţe farmaceutice şi ocupă 

un loc important în programul învăţământulni nostru. 

Astfel desfăşurată în diverse direcţiuni, activitatea Domniei

Voastre, v'a atras numeroase distincţiuni binemeritate, în ţară şi 

în străinătate, care au făcut cinstire şi în văţământului căruia 

aparţinea ţi. 

Academia română v'a ales membru corespondent al său, Uniunea 
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internaţională de chimie, vice preşedinte, Societatea de chimie bio

logică din Londra şi societăţile de chimie din Franţa şi Polonia 

va ales ca mrmbru de 011oare al lor şi atâte alte societăţi de chimie 

elin lumea întreagă vă contează ca membrlt act/v al lor. 

Sczunpe J.I!Jaest·re, 

Preocupările Domniei-Voastre asupra soartei acestui învăţământ1 
an mai avnt un obiectiv esenţial, acela de a consitui un învăţământ 

aparte, o Facultate de Farmacie, de sine stătătoare. 

De şi refăcuseţi regulamentul şi cu toate că încorporaseţi ŞI 

organizaseţi învăţământu1 nostru ca secţiune în Facultatea de Me

dicină, totuşi, era un contrast izbitor între învăţământul din alte 

ţări mai înaintate, - ca Franţa Şl Germania - şi cel din România. 

In Franţa, erau acele şcoale superioare speciale, instituţii de 

înaltă cultLlră ştiinţifică, printre care cea din Paris, cu o tradiţie 

glorioasă, era şi este şi azi o pepinieră din care Sorbona şi-a recrutat 

profesori iluştri ca Berthelot, J1:foissau, Jungflei'sclt, etc. 

In Germania, învăţământul farmaceutic de şi avea o altă structură, 

fiind înglobat în Facultăţile de Ştiinţe sau Filozofie, avea la bază 

ca şi azi acele institute farmaceutice admirabil înzestrate pentru 

cultura complectă a elevilor, ştiinţifică, technică şi profesională. 

Văzuseţi de aproape ce servicii imense aducea Franţei şi Ger

maniei acest învăţământ, tocmai prin aceia că era specializat, pe 

lângă că era bine înzestrat şi v'aţi convins că, organizat conform 

nevoilor şi aspiraţiilor sale, învăţământul farmaceutic poate aduce 

Şl Românii servicii de acelaşi ordin.· 

La noi în ţară învăţământul farmaceutic avea numa1 trei ca-
2 
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tedre speciale, cu o zestre neînsemnată, iar toate celelalte cursun 

erau urmate de studenţii farmacişti în comun cu studenţii dela Fa

cultăţile de medicină şi ştiinţe. Aceasta constituia o gravă insuficienţă, 

căci acele discipline nu se potriveau învăţământului nostru şi nici 

nu erau predate pentru noi. Chimia generală, Botanica, Fizica, eran 

cele elementare, suficiente pentru studenţii în medicină, dar nu şi 

pentrn studenţii în farmacie. In fine, Farmacologia care în învăţă

mântul medical este o farmaco-dinamie, în cel farmaceutic trebue 

să fie mai mult o chimie vegetală, mai ales azi faţă de tendinţele 

terapeuticei moderne. Aţi ridicat atunci o problemă din cele mai 

importante şi aţi arătat că acea situaţie nu mai poate continua. Şi 

aţi propus atunci două soluţiuni: sau acest învăţământ să fie înglobat, 

în Facultatea de ştiinţe unde unele descipline sunt identice cu cele 

necesare farmacistului şi constituirea unui învăţământ chimico-far

maceutic sau înfiinţarea unei Facnltăţi de Farmacie, aparte. 

De şi azi noi ne aflăm pe o poziţie admirabilă, constituiţi în 

Facultate, totuşi, nu putem să nu ne spunem obiectiv părerea că s'a 

făcut o eroare gravă şi un rău serviciu Statului împiedecându-se 

realizarea propunerii Domniei-Voastre de a organiza un învăţământ 

chimico-farmaceutic aşa cum el există în multe Universităţi streine 

căci licenţiaţii în ştiinţe puteau uşor deveni în acelaş timp şi licen

ţiaţi în farmacie, iar aceşti chimişti şi farmacişti, prin cultura lor 

întinsă, ar fi adus servicii imense ţării. 

Ideia era admirabilă şi dacă înfăptuirea a fost împiedicată, de 

sigur că nu Domnia-Voastră aveţi răspunderea. 

Ne izbutind în această direcţie aţi propus prm 1913-1914 

înfiinţarea unei Facultăţi aparte. 

Această idee vă preocupă· de multă vreme şi aţi susţinut-o în 

Congresul internaţional de Farmacie din r 900. D-1 Cr/non, secre-



tarul general al acelui congres, în darea de seamă a desbaterilor 

spune: 

J11"onsieur i11"iuovici prononce ttne vibrante allocution; il raj>pelle 

les noms glorieux r;w~ dans les sciences, out tllustre la pharmacie et 

dont les nobles Jigures decorent la sa/le des ades de !' ecole de Pharmacie 

de Paris. 

ZI revcndir;ue, pour les pharmaciens, le titrc de doclettr, amp!ement 

justific' par des Cludcs elevees exigces d' ettx dans tous les pays. Il prie 

inslamment !' assemblee de Jormuler un voeux lendaut a la tran~formation 

des Ecoles cn Facultes autonomes, delivrant aux pharmaciens le diplome 

de dodeur. Le voeux suimnt est adopte ensuile, que les etudes soient 

faites, dans des facultes autonomes et soient sanctionnees par le 

titre de docteur. 

In ţara noastră însă vi s'au opus argumente, pe care nu le 

putem califica de cât ridicule, aşa cum de altfel le aţi calificat 

Domnia-Voastră înşivă prin presă, în polemica la care aţi fost 

provocat. 

Aţi înfăptuit totuşi această Facultate de Farmacie în 1923, 

graţie concursului unui mare: Român şi om al şcoalei, căruia cultura 

neamului românesc îi datoreşte desvoltarea şi propăşirea sa, D-1 

Profesor Dr. C. Angeleseu, Ministrul instrucţiunii publice de atunci. 

Timp de zece ani v'a trebuit să stăruiţi şi să documentaţi au

torităţile asupra acest~i nevoi şi asupra binefacerilor care se pot 

obţine în interesul general, prin organizarea unei Facultăţi de Far

macie. Aproape zece ani de stăruinţă, de răbdare, de persistenţă 

tenace, pentru a înfăptui această Facultate, iată o caracteristică a 

spiritului Domniei-Voastre realizator. 
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VIII 

Scumpe J.\1/aestre, 

Dacă nu aţi făcut studiile farmaceutice aţi devenit totuşi cel 

mal strălucit farmacist din ţara noastră, căci prin impulsul Domniei

Voastre acest învăţământ a renăscut şi prin stăruinţa Domniei-Voastre 

s'a refăcut în Facultate de Farmacie. Aţi pus bazele acesteia ca 

jn·im Decan al său şi lăsându-ne o moştenire scumpă v'aţi în dreptat 

activitatea în domeniul chimiei pure, fiind chemat Profesor ((c chimic 

organică la Facultatea de ştiinţe, în locul ilustrului vostru maestru 

Dr. Istmti. Vă suntem recunoscători cu atât mai mul t cn cât aţi 

consimţit să continuaţi a fi membru în Consiliul Facultăţii noastre 

şi sfaturile şi concursul cu care ne onoraţi ue sunt diu cele mai 

preţioase. Nici nu ne putem închipui o despărţire căci pe ogornl 

acestui învăţământ aţi desfăşurat elanul tinereţei. Şi dacă sora mai 

înstărită, Facultatea de Ştiinţe, nu ar lua în nume de rău, aşi adăoga 

că a noastră a fost pnma iubire şi este în firea oamenilor ca aceasta 

să ocupe şi primul loc în inima Domniei-Voastre. 

Inainte de a încheia vă suntem datori o scurtă dare de seamă, 

căci este în rostul solemnităţilor ca odată cu darea onorului, să se 

dea şi un raport. 

Noi continuăm pe drumul . luminat pe care ni l'aţi deschis ŞI 

căutăm prin toate mijloacele de care dispunem să menţinem şi să 

desvoltăm un învăţământ ştiinţific, pentru a da farmacistului o cultură 

ştiinţifică generală, technică şi profesională, cât mai întinsă şi mai 

completă, graţie căreia să-şi poată îndeplini rolul său multiplu şi să 

fie factor de lumină şi progres în diversele părţi ale ţării unde îşi 

exercită profesiunea. 
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In primul rând, înţelegem ca fannacistul să poată îndeplini un 

rol social, fiind la dispoziţia permanentă a bolnavului cu medica

mentele sale şi la dispoziţia medicului cu analizele sale şi să ga

ranteze prin cultura sa ştiintifică activitatea acelor medicamente, căci 

această activitate nu este ele cât un echivalent al proprietăţilor fizico

chimice ale acestor substanţe. In al doilea rând, înţelegem să men

ţinem în acest învăţământ caracterul său politechnic tradiţional, pentru 

ca farmacistul să-şi îndeplinească şi în ţara noastră rolul pe care îl 

îndeplineşte în alte ţări, rolul ele factor productiv în economia na

ţională, căci suntem convinşi că Farmacia poate ela ţării acest concurs ' 

ele care se simte nevoie mai ales în vremurile în care trăim. Căutăm 

astfel să îndreptăm spiritul farmacistului către întreprinderea pro

ductivă, iar nu către funcţionarism. 

In fine, credincioşi aceloraşi vechi tradiţii ale Farmacii, nu 

pierdem un moment din vedere al treilea rol, cel ştiinţific, şi con

tribuţia ştiinţifică pe care farmacistul trebue să o aducă î~aintării 

ştiinţelor, căci nenumăratele amestecuri, combinaţiuni şi analize ce 

el face necontenit, sunt cea mai bogată sursă de experienţe şi obser

vaţiuni. In această ordine de idei şi pentru a da contribuţia sa, 

Facultatea noastră proiectează înfiinţarea unei Societăţi de stiinte 

farmaceutice. 

Dar toate acestea, o ştiţi mai bine de cât noi, se pot înfrtptui 

numai în Laboratoare bine înzestrate, care cer fondurile necesare. 

Pentru a economisi aceste cheltueli şi mai ales pentru a uni 

ş1 mări forţele noastre, am propus centralizarea învăţământului la 

Facultatea de Farmacie din Bucureşti, suspendându-1 dela U niver

sităţile din Iaşi şi Cluj, unde există numai câte un profesor pentru 

farmacie şi unde corn plectările cu catedrele necesare sunt aşteptate 

încă dela înfiinţare dar care, suntem convinşi, nu se vor face nici odată. 
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Toată lnmea a aprobat propunerea noastră şi ne-a încurajat în 

această direcţie. Insuşi D-1 Prim-Ministru şi Ministru al Instrucţiunii, 

D-1 Prof. Iorga, Rectorul Universităţii din Bucureşti a apreciat cu 

bună voinţă cererea noastră. Cu toate acestea, centralizarea a fost 

împiedicată spre marea noastră mâhnire şi s'a făcut astfel un rău 

serviciu ţării. Nu este locul să examinăm mai amănunţit motivele 

noastre, însă vă asigurăm că luând ca exemplu activitatea Domniei

Voastre, nu vom înceta un moment să dovedim nevoia şi binefa

cerile acestei centralizări, căci nu este vorba de nici un in teres per

sonal, ci din contră numai de interesul general al ţări i . 

Căutăm în fine, Scumpe Maestre, să desvoltăm activitatea noastră 

în cadrul acelui crez care v'a fost călăuză în toată activitatea Domniei

Voastre, după cum a fost şi călăuza atâtor idealişti realizatori, admi

rabil exprimat de marele Pasteur prin următoarele cuvinte pe care 

le-aţi citat uneori: «fericit cel ce poartă în sine un ideal şi care i se 

supune». 

Iată scumpe maestre motivele care ne· au determinat a vă ruga 

să primiţi titlul şi această diplomă de doctor lwnoris causa, al Fa

cultăţii de Farmacie. 

Dacă expunerea mea a fost, poate prea lungă, veţi convem cu 

mine că vina nu este întreagă a mea ci şi a Domniei-Voastre, căci 

îndelungată şi spornică v'a fost activitatea. 

· Şi pentru a termina, îndrept ruga mea către Atotputernicul 

către care ştiu că sufletul Domniei-Voastre pios îşi reazimă privirile 

şi speranţele, rugându-1 să vă hărăzească cel mai scump dintre bn-. 
nuri le pământeşti,- sănătatea. 



" CUVANTAREA 
DOMNULUI PROFESOR OR. ŞTEFAN MINOVlCl 

Domnule Decan şi Stimaţi Colegi, 

Doamnelo'r şi Domnii mei, 

Ţiu mai întâi a mulţumi D-lui Ministru al Instrucţiei şi Rector 

al Universităţii, pentru delicata sa atenţiune. Cuvintele sale mă ating 

cu atât mai mult cu cât vin din partea aceluia care întruchipează 

expresmnea cea mai înaltă a Cărturarului Român. 

Starea sănătăţii mele nu-mi permite de a împodobi festivitatea 

de astăzi cu acel elan de însufleţire cu care împodobeam odinioară 

atâtea adunări şi serbări închinate cauzei farmaciei române. E greu 

unuia, care dela vârsta de I 8 aui şi până astăzi, aproape o jumătate 

de veac, să se poată împotrivi uzurii unei vieţi neîntrerupte de 

laborator. 

Dacă în cuvântarea Dv., Domnule Decan, aţi schiţat o epocă 

a istoriei farmaciei române, punând-o în legătură cu activitatea mea 

din învăţământul farmaceutic, să-mi. fie permis de a vă răspunde 

prin a schiţa, care mi-a fost şi îmi este concepţia de ceeace trebuie 

fie farmacistul, profesiune atât de înrudită cu a mea, concepţie 
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de care am fost călăuzit în toată activitatea mea, cl epnsă pentru 

cauza farmaciei româneşti. 

Ştiam bine, deşi nefiind farmacist, că venind în mij locul vostru, 

pe lângă ştiinţa ce trebuia să aduc, aveam şi datoria ele a pune 

nmărul pentru ridicarea profesiunii voastre, începâud mai întâi cu 

reorganizarea învăţământului, cu ridicarea nivelul ui cunoştinţelor, 

cari la acea dată erau cu totul insuficiente. Eram deja iniţiat de 

rolul şi ştiinţa fannacistului căci veneam dintr'o ţară cn nu trecut 

gl(11i.os al farmaciei, şi unde, în capitala ci - Berlinul -- în insti

tutul de chimie al marelui maestru Ft"sclter, am putut să apreciez 

şi sufletul şi cultura farmacistului ·care cot la cot, la aceeaşi masă, 

lucram pentru desăvârşirea cunoştinţelor noastre, ş i â cărui cultură, 

bogată şi variată nu am întâlnit-o la nici un alt profesionist; căci 

în farmacist descopeream şi pe chimistul şi pe fizicianul şi pe na

turalistul şi pe medicul, într'un cuvânt pe enciclopedistnl, pc l1omo 

se ientiarum. 

Eram convins, reîntors dela studii, după cum sunt convms Şl 

astăzi că ţara noastră atât de încercată sub raportul stării rele sanitare 

va găsi în farmacist un factor ele cea mai mare importanţă socială, 

căci în imposibilitatea ei de a susţine un cât mai întins corp me

dical, oficinele farmaciştilor răspândite în cele mai ingrate regiuni, 

ră.mâneau singurele focare de cnltnră pentru răspândirea cunoştinţelor 

de medicină şi higienă. 

Marile ţări din Ap~ts, convmse de memrea farmacistului, i-cl 

deschis larg porţile u~iversităţii. Organizat în facultăţi autonome,_ 

ori colegii, ca în Franţa, Spauia şi Anglia, sau în institute farma

ceutice ca în Germania şi Austria, atenţinnea ce s'a acordat pretu

tindeni învăţământului farmaceutic, e însuşi evidenţiată prin clădirile 

monumeJJtale în care se găseşte adăpostit Ft·auţa stă astăzi, di 


